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kteřı́ se snažı́ o ochranu nočnı́ho prostředı́
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1 o co jde

Titulem myslı́m reakci na některé body diskuse v nemoderované konferenci amper.ped.
muni.cz/svetlo v prvnı́ půli dubna, pokud se tı́m mnohdy smetı́m chcete probı́rat. Po-
známky pı́šu úsporně, pro nezasvěcené asi málo srozumitelně. Tomáši Hynkovi děkuji za trefné
a velmi věcné přı́spěvky, ty stojı́ za přečtenı́.

Pan Tomáš Maixner (dále jen TM) uvedl zajı́mavé tvrzenı́, že návrhy ministerstva psal on
sám. Já takové podezřenı́ měl už předtı́m (ze zmateného textu, který by nemohl vést k jakékoliv
účinné ochraně, to bylo dost zřejmé), ministerstvu ted’asi mohu pogratulovat ke št’astné volbě
kozla zahradnı́kem. S povědomı́m o zákulisı́ mohu dodat, že ve skutečnosti nešlo o pouhého
kozla, ale o čerta: kromě neuvěřitelně špatných návrhů a jejich zdůvodněnı́ si budoucnost pojistil
úporným lobbovánı́m v dalšı́ch orgánech, aby návrh nebyl přijat, a dále aby zákon byl upraven
do podoby nočnı́ prostředı́ nejen nechránı́cı́, ale jeho ochranu znemožňujı́cı́.

2 svı́cenı́ do rezervacı́

TM rozsáhle rozebı́rá údajnou nesmyslnost mých doporučenı́ ohledně limitů svı́cenı́ na zvláště
chráněná územı́ (rezervace a přı́rodnı́ památky obou typů, tj. národnı́ a ty ostatnı́) a hvězdárny.
Interpretuje je tak, že jde o jasy osvětlených ploch, které jsou jı́m způsobeny. Když ale budu
citovat pouhou větu z jedné verze pravidla, jak jsem je formuloval:
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„zaclonit tak, aby při pohledu z daného maloplošného zvláště chráněného územı́
nebo objektu uvedeného v přı́loze nebyla v noci patrná nebo aby osvětlenost kte-
rýmkoliv z nich nepřesáhla hodnotu jedné tisı́ciny luxu“

je myslı́m zřejmé, že jde o nápadnost jednotlivých svı́tidel. Veličinu „osvětlenost“ a jednotku lux
jsem použil proto, že to je většině lidı́ mnohem srozumitelnějšı́, než přesné fyzikálnı́ vyjádřenı́.

Chytrému stačı́ napovědět, ale protože se ve fotometrii vyzná málokdo (TM bud’ne, nebo
to alespoň mistrně předstı́rá), rozeberu to trochu podrobněji. Že se splněnı́ limitu nebude
měřit „luxmetrem“, je zřejmé už z toho, že by se tak dala těžko jednotlivá svı́tidla odlišit
(a limit se týká každého z nich zvlášt’, nikoliv celkové osvětlenosti jimi působené). Jde jen
o nápadnost (rušivost) jich samotných – někde jako vyvražd’ovačů hmyzu, jinde jako překážky
pro viditelnost světel nebeských. Měřenı́, jak jsou jednotlivé zdroje (svı́tı́cı́ plochy či „body“
s jasem vyššı́m, než má jejich okolı́, bez ohledu na to, kde se bere světlo, které pozorovatel vidı́,
tj. jde li např. o zářı́cı́ plyn nebo o těleso jı́m osvětlené) jasné, je věc zcela rutinnı́ přinejmenšı́m
v astronomii. Přesnou veličinou je jasnost (aneb „hustota světelného toku působená v mı́stě
pozorovánı́ daným zdrojem“, to by bylo v právnı́m dokumentu mı́rně těžkopádné), jednotkou
lumen na metr čtverečnı́ (rozměr jednotky je stejný jako v přı́padě luxu). Nepřesáhnout tisı́cinu
luxu je totéž jako nepřesáhnout jasnost svı́tidla jeden mililumen na metr čtverečnı́. V tajemné
astronomickém vyjádřenı́ je to totéž, jako řı́ci, že hvězdná velikost svı́tidla nesmı́ být nižšı́ [sic]
než -6,5 mag. Kdo takovým údajům rozumı́, hned vidı́, že když už svı́tidlo patrné zůstane,
nemá být vı́ce než desetkrát jasnějšı́ než Venuše (a ta je jak známo stokrát jasnějšı́ než tuctové
nejjasnějšı́ stálice). I takové lampy budou mnohem nápadnějšı́ než cokoliv nočnı́m na nebi
mimo Měsı́ce, je to ale krajnı́ mez, v praxi by tak jasné pokud možno být neměly. Lze je bez
problémů zaclonit tak, že skutečně z daného mı́sta vidět nebudou.

V jiné verzi návrhu pravidel jsem uváděl i limit desetkrát volnějšı́, setinu luxu, tj. mı́nus
devět magnitud. To už je hodně moc, tak jasný je Měsı́c den před prvnı́ čtvrtı́, ale je možné,
že vysávánı́ hmyzu při takové jasnosti zdroje ještě nenabývá fatálnı́ch rozměrů. Jisté to ale
nenı́, až limit jednoho mililumenu na metr čtverečnı́ je snad spolehlivý. Lepšı́ je samozřejmě,
aby krajina při pohledu z rezervace neobsahovala viditelné svı́tı́cı́ body žádné – aby zkrátka
vypadala jako přı́rodnı́.

3 co je světelné znečištěnı́

Pan TM trvale předstı́rá, že neexistuje žádný jiný projev světelného znečištěnı́ než zvýšenı́
jasu nočnı́ oblohy. Ale ono jich je dost a většinu lidı́ zajı́majı́ (nebo by měly zajı́mat) o dost
vı́ce než jas nočnı́ho nebe. Poruchy spánku, zvýšenı́ incidence nádorů (pravda, to zatı́m stále
jen na úrovni dobře podložené a velmi pravděpodobné domněnky), zvýšenı́ kriminality (!)
(dtto), dopravnı́ nehody, genocida spousty živočišných druhů, nesmı́rné plýtvánı́ penězmi,
ztráta skutečné pozorovatelnosti hvězdného nebe (jako základu všı́ kultury i rozvoje každého
jedince – a to i pokud jde o velmi jasné planety, ty sice lze spatřit i na obloze velmi světlé, ale
těžko si jich někdo povšimne mezi tisı́ckrát či milionkrát jasnějšı́mi lampami).

Proč tak pı́še a hovořı́, je zjevné – snažı́ se problém redukovat na zájem hrstky podivı́nů,
kteřı́ majı́ v pohledu na nočnı́ nebe zálibu.

Vymyslel k tomu i původnı́ matoucı́ souslovı́, „závojový jas oblohy“. Ten shodný přı́vlastek
je nesmyslný, slovem „závojový“ se označuje jas, který scenérie dostává rozptylem světla uvnitř
očnı́ho prostředı́. Ten je velký u všech lidı́ starých, protože průhlednost očı́ se s věkem snižuje.
Ale i mladı́ lidé mı́vajı́ někdy průhlednost očı́ omezenou, dokonce i tak, že se mluvı́ o zákalu.
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Jakákoliv plocha mnohem jasnějšı́ než jejı́ okolı́, která by v jejich zorném poli nemusela při
troše snahy být, jim velmi ztěžuje rozeznávánı́ ostatnı́ch prvků na scéně před nimi.

Snad by se dal pojem závojového jasu rozšı́řit i na vliv špinavých či zamlžených brýlı́
či čelnı́ho skla automobilu, zkrátka na vrstvy těsně před našima očima, přes něž hledı́me na
nějakou scénu. Na oblohu ale ne, to je totiž právě ta pozorovaná scéna. Např. taková „světelná
čepice“ (úhlově) nad městem, která prozradı́ už zdálky jeho přı́tomnost. Je zajı́mavé (ale ne
zrovna snadné) si uvědomit, že obvykle nejde o osvětlený vzduch rovnou nad onı́m městem,
ale nad cestou od onoho města k nám.

Spekulovánı́, jak antropogennı́ zvýšenı́ jasu oblohy co nejúčinněji omezit, by mohlo být
chvályhodné. Uvážı́m-li ale, že se TM zjevně neseznámil s žádnou odbornou literaturou, která
o tom byla publikována (ani s tou, co jsem napsal já, zahraničnı́ dle svého vyjádřenı́ čı́st
neumı́, neb je psaná cizı́mi jazyky), už se to tak nejevı́, a je zjevné, že jde o záměrné mlženı́.
Omluva, že porozumět všemu, co jas nebe ovlivňuje, mohou jen zkušenı́ astronomové, by byla
platná až tehdy, kdyby se ve svých úvahách přidržel známých poznatků. Třeba jednoduchého
pravidla, že světlo jdoucı́ od země strmě vzhůru zvyšuje jas oblohy pětkrát méně, než to, které
jde jen povlovně nahoru (a takové se do vzduchu dostává prakticky jen ze špatných svı́tidel).
Tomu lze porozumět už na základě jednoho obrázku, viz amper.ped.muni.cz/light/
koncepty/graphics.

4 plně cloněná svı́tidla

Se svı́tidly, která svı́tı́ jen do jednoho poloprostoru (dolnı́ho, jsou-li správně namontovaná), TM
zkušenosti zjevně nemá. Ono jich také je zatı́m v Čechách jak šafránu (na Moravě je to lepšı́, ve
Vı́dni ještě lepšı́,...). Aby zı́skal nějaký přehled, mohl by se probrat tisı́ci přı́kladů, které jsem
(pravda, bez komentáře, tedy jen pro zkušené odbornı́ky a fyziky, kteřı́ se jimi prokoušou) už
dávno zpřı́stupnil v adresáři amper.ped.muni.cz/light/ies2.

Je smutné, jak na sebe pan TM prozrazuje, že v oboru svı́tidel zcela tápe. Přı́klady, které uvádı́
(čtyři tabulky, viz www.dql.cz/texty/fot_data.htm) s jinde uvedeným komentářem,
že jde jen o změnu spodnı́ho krytu z prohnutého na plochý, jsou těžko k uvěřenı́... Např. při
svı́cenı́ rovnou dolů musı́ mı́t rovný kryt nutně menšı́ odrazivost než kryt prohnutý, odrazivost
ploch bez speciálnı́ho povrstvenı́ totiž roste s úhlem dopadu (s nulovým úhlem, tj. kolmo
k vrstvě, je jen devět procent, při úhlu padesát stupňů vzroste na dvanáct procent). Ale v obou
tabulkách pro plně cloněná svı́tidla (s rovinným dolnı́m krytem) je jejich měrná svı́tivost směrem
svisle dolů menšı́ než u těch s krytem prohnutým, a to o patnáct nebo dokonce o dvacet čtyři
procent! Kde by se takový rozdı́l mohl brát? Snad jen, při stejné optické konfiguraci výbojky
a zrcadla, v tom, že bylo použito mı́sto čirého skla kouřové...

Postřehnutelný rozdı́l mezi hodně prohnutými a rovinnými spodnı́mi kryty, pokud jde o pro-
pustnost pro světlo, vzniká až při úhlech dopadu nad 70 stupňů (tam to činı́ dvacet procent,
astronomicky řečeno pouhé dvě desetiny magnitudy), tedy až v oblasti, kde již svı́tidla spı́še
oslňujı́ než osvětlujı́. Hodně nápadný rozdı́l je až u osmdesáti stupňů – tam rovinný kryt pro-
pustı́ dvakrát mı́ň světla než kryt, který by byl kolmý k paprskům, což je jen dobře, jde o čisté,
výhradně škodlivé oslňovánı́.

Odborný pojem „cloněné svı́tidlo“ (cutoff) v terminologii CIE znamená, že měrná svı́tivost
do 90 stupňů (vodorovně) nepřesáhne 10 cd/klm (to je ta jednotka patřı́cı́ ke všem čı́slům
v tabulkách) a do 80 stupňů hodnotu 30 cd/klm. Ale prvnı́ ze svı́tidel, označené TM jako
„cloněné“ má do osmdesáti stupňů svı́tivost až 75 cd/klm, je tedy velmi oslňujı́cı́ a nelze je
použı́t dle českých norem nad komunikacemi pro třı́du osvětlenosti I a II (aneb pro silné
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osvětlenı́; pro slabšı́ osvětlenı́ jsou technické normy bohužel měkčı́) – tam jsou vyžadovaná
svı́tidla kategorie CIE CutOff.

Plně cloněná svı́tidla (ve smyslu Fully Shielded, ne ve smyslu IESNA Full CutOff, CIE
ještě takovou kategorii „nestačila zavést“) majı́ jediný limit, totiž 0 cd/klm vodorovně a výše.
V principu mohou mı́t vı́ce než 30 cd/klm do 80 stupňů, ba i vı́ce než 100, ale je to dost vzácné.
Vyžadovat konkrétnı́ hodnoty pro směry šikmo dolů na úrovni legislativy je přehnané, to je
již pole pro (dobré) techniky, kteřı́ mohou v osvětlovacı́ch projektech v rámci plně cloněných
svı́tidel soutěžit o maximálnı́ kvalitu a nejvyššı́ úspornost.

5 svı́tidla nad přechody

Kolega Tomáš Hynek pochválil stále hojnějšı́ instalovánı́ plně cloněných svı́tidel v řadě mı́st,
konkrétně často též nad přechody. TM na to bystře reagoval tvrzenı́m, že jde o svı́tidla s bachra-
tým krytem, které majı́ na boku namalovanou zebru. Nuže, ten bystřejšı́ Tomáš opravdu vı́, co
jsou plně cloněná svı́tidla. A ten druhý, co vždy vı́ vše nejlépe, se ve svı́tidlech moc nevyzná.
Jinak by věděl, že kromě těch strašlivých, zcela kontraproduktivnı́ch s tou „zebrou“ (ta je vidět
leda přes den, a ani tehdy moc ne, v každém přı́padě pak odvádı́ pozornost od chodců, protože
je vysoko nad nimi, v noci oslňuje tak, že „zebra“ na nich vidět nenı́, zato řidič vidı́ před sebe
dost mizerně) se plně cloněná všude v Evropě skutečně rozmáhajı́. Sama vidět zdálky nejsou,
jen silnějšı́m osvětlenı́m zdůrazňujı́ přechod, jeho okolı́ a samozřejmě chodce v této oblasti.
„Svı́tit“ do dáli majı́ totiž oni, ne lampy... Mám nějaké obrázky takových dobře osvětlených
přechodů z města s přı́značným jménem Luzern, ale než je zveřejnı́m...

6 podpora TM

TM je nejaktivnějšı́ světový odpůrce ochrany nočnı́ho prostředı́, kterého znám (působı́cı́ ale jen
zcela lokálně), také asi nejméně vzdělavatelný (nebo to alespoň dokonale předstı́rajı́cı́). Dovedu
pochopit, že laici v oboru mohou mı́t i dojem, že je odbornı́kem. Za takového ho musı́m jistě
považovat i já, protože jako prvnı́ prokoukl, že vůbec nerozumı́m fyzice. Na gymnáziu i při
studiu fyziky na univerzitě mě nikdo neprokoukl, naopak spolužáci a učitelé (ze třı́ se stali
rektoři moravských univerzit) a pak i mı́ žáci měli mylný dojem, že fyzice, hlavně té praktické,
která hraje roli v jevech kolem nás, rozumı́m řekněme dobře. Šidil jsem dosud všechny úspěšně,
a činı́m tak doposud v oborech, jako je ochrana klimatu, solárnı́ architektura a pası́vnı́ domy,
Solarthermie, obnovitelné zdroje energie vůbec, výuka optiky atd. Až TM poznal, že speciálně
šı́řenı́ světla prostředı́m vůbec nerozumı́m, všechna čest!

Jeho neobyčejné schopnosti nerozpozná každý, ale z přı́spěvků jedné našı́ kolegyně se zdá,
jako by je odhalila a své poznánı́ laskavě zprostředkovávala dalšı́m. Kéž je těch, kteřı́ prozřou,
vı́ce...1

1Omluva:
Původnı́ formulaci tohoto odstavce i nadpisu celého textu jsem psal v afektu. Zmı́nil jsem tam explicitně, že jde
o Heny Zı́kovou. Formulace zdůrazňovala jejı́ ojedinělé stanovisko v diskusnı́m fóru (nikdo jiný tam neobyčejné
odborné kvality TM nepropagoval, spı́še převládajı́ opačné zmı́nky). Naznačovala také možný vliv na preference
osob v exekutivě – to ovšem byla čirá spekulace v celé sekci, psané v nadsázce. Ironické poděkovánı́ mělo
zdůraznit, že to považuji za věru nebezpečné. Mı́sto toho můžu Heny doopravdy poděkovat za zásluhy, které jsou
nesporné. Napřı́klad že mě v létě 2001 popoháněla, abych se světelnou legislativou zabýval, bez toho by možná do
sněmovny důkladné podklady včas nepřišly. Svou momentálnı́ nespokojenost jsem dal na Den Země 2003 najevo
způsobem, který se jı́ a jejı́ho okolı́ dotkl, za to se jı́ omlouvám.
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